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V i s o k o  p r i z n a n j e  L T  E M O
V zadnji številki Emajlirca smo obširno poročali o dejav

nosti našega društva ljudske tehnike EMO ob njegovi trideset
letnici dela in uspehov. Konec novembra je bila v Narodnem 
domu v Celju velika jubilejna proslava tridesetletnice društva 
LT EMO. Velika dvorana je bila nabito polna, kar dokazuje, da 
se naši delavci in delavke zanimajo za dejavnost ljudske tehnike 
in da jih je zelo veliko včlanjenih v njej.

Proslave se je udeležil tudi narodni heroj in nekdanji de
lavec v EMO tovariš Franc Leskošek-Luka. Poleg njega so bili 
navzoči republiški in občinski predstavniki ljudske tehnike ter 
mnogi drugi gostje.

Predsedstvo občinskega sindikalnega sveta v Celju je pode
lilo društvu Ljudske tehnike EMO SREBRNI ZNAK Zveze sindi
katov Slovenije, kar je najvišje priznanje sindikalne organizacije 
v občini. To visoko priznanje je bilo podeljeno društvu za uspeš
no tridesetletno dejavnost na področju tehničnega izobraževanja 
delavcev.

Vsi člani našega kolektiva se prav gotovo spominja
jo številnih člankov o našem gospodarjenju, ki sm o jih  
objavljali v vsaki številki. Posredovali smo vse tiste go
spodarske informacije, ki naj bi vzbudile pozornost za 
boljše gospodarjenje, za krepitev samoupravljanja, za 
postopno izvajanje zakona o združenem delu.

V številnih člankih sm o opozarjali na varčevanje z 
reprodukcijskim  materialom ter na varčno gospodarje
nje nasploh. Poleg teh inform acij sm o mnogo pisali o 
planiranju, o pom enu raziskave trga ter o številnih go
spodarskih vprašanjih, ki jim  je  bilo treba v teku leta 
posvečati posebno pozornost, če hočem o doseči vsaj za
dovoljiv gospodarski uspeh ob koncu leta.

No, do konca leta nas loči še nekaj tednov in če 
nismo bili na naše problem e pozorni tako kot v prvem  
polletju, ko sm o dosegli vzpodbuden uspeh, storim o vse 
kar je  možno storiti v vseh naših TOZD, da bom o letoš
nje leto zaključili brez izgube.

Vem o, da sm o zadnja leta poslovali na m eji renta
bilnosti in da smo sprejeli lansko leto obširen in izved
ljiv sanacijski program,, od katerega smo si mnogo obe
tali, če  ga bom o uresničili. V se pa ni šlo tako gladko, 
kar nam je  predočila zadnja konferenca ZK, na kateri 
so bili zelo kritično ocenjeni vsi vidiki našega gospodar
jenja. Ta konferenca je  jasno predočila katera dejstva  
smo zanemarili, ko sm o zaključili devetm esečno poslo
vanje z izgubo. Kljub tem u pa se še nismo dobro osve
stili, da bi bolj energično opravili z nekaterimi pojavi 
in zajadrali v boljše tokove gospodarskega napredka.

V nekaterih TOZD so zlasti v decem bru postali po
zorni na varčevanje in na sm otrno izkoriščanje vsega 
kar je  v zvezi s proizvodnim procesom , torej tudi na 
sm otrno izkoriščanje delovnega časa, čeprav so bile ob 
širne polem ike okrog novega načina nagrajevanja po  
delu, ki nikakor ne m ore iz klasične lupine, ki se je  
strdila okrog tega.

Ob vsem  dogajanju pa velja ponoviti to kar vsako 
leto ponavljamo, vendar se tega ne držimo, da m oram o  
že v začetku leta vztrajati pri izvrševanju sklepov o na
šem  gospodarjenju, sklepov, ki so glede na načrtno sa
nacijo nujni da jih uresničimo.

Zadnje dni v letošnjem  letu lahko storim o še marsi
kaj kar bo ugodno vplivalo na gospodarski uspeh, v pri
hodnje pa delajmo načrtno in sproti rešujm o pereča  
gospodarska in druga vprašanja.

Velike proslave tridesetletnice dela in uspehov društva LT EMO se 
je udeležil tudi tovariš Franc Leskošek-Luka. Njegov prihod so člani 

LT in gostje burno pozdravili z dolgotrajnim ploskanjem

Kulturni spored na proslavi tridesetletnice društva LT EMO je bil 
zelo pester in bogat. Med drugimi je nastopil tudi moški pevski zbor 

DPD »Svoboda«, katerega člani so v večini naši delavci
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V E T E R A N I  D E L A
Kot vsako leto, so se tudi letos 

srečali naši delavci in delavke ob 
dnevu republike. To je bilo sre
čanje tistih, ki so prebili nepretr
goma v delovni organizaciji na 
delu določeno število let. Nekate
ri med njimi so že krepko preko
račili trideset let dela in prizade
vanja v delovni organizaciji.

Res je to, da prejmejo delavci 
ob taki priložnosti zaslužene na

grade, vendar nagrada še ni vse. 
Mnogo jim pomeni topla in spod
budna beseda ne le na dan sreča
nja, temveč tudi pozneje pri delu 
in po delu.

V delovnih organizacijah je ta
ko, da kjer je ustaljena delovna 
sila, kot temu pravimo, tam so 
tudi boljši rezultati dela. Starejši 
izkušeni delavci in delavke poz
najo svojo delovno organizacijo,

Poslušali so pozdravni govor in bili ponosni na svojo pripadnost 
delovni organizaciji

Priznanje, ki so ga prejeli za dolgoletno delo jim bo vzpodbuda, da 
se bodo tudi nadalje potrudili za dobro gospodarjenje svoje TOZD

Različna starost, različni obrazi, toda enotni v zvestobi svoji delovni 
organizaciji. Zato so vredni spoštovanja in priznanja, ki so ga prejeli

Njihov pogled in jasno lice izražata zadovoljstvo nad tem, da so 
dolgoletne članice kolektiva z bogato tradicijo

s.vojo TOZD in jim ni vseeno, ka
ko se gospodari. Veseli so svojih 
delovnih uspehov ter uspehov ce
lotne naše družbe.

Letošnje leto smo imeli tako 
kot prej velike težave pri našem 
gospodarstvu in take ali podobne 
težave se nam obetajo tudi v bo
doče. Zaradi tega je potrebno, da 
se srečamo s starimi veterani de
la ne le ob jubilejih pač pa vsak 
dan in se z njimi pogovorimo, kaj 
v danem trenutku storiti, da bo
mo dosegli boljše poslovne uspe
he. Oni mnogo vedo in si tudi pri
zadevajo, da bi svoje delo opra
vili kolikor je mogoče dobro in 
rentabilno.

Naši veterani dela lahko mno
go store pri uvajanju mladih de

lavcev v delo tako v neposredni 
proizvodnji kakor tudi drugje, 
kot so razna stranska dela, ki pa 
so izredno važna za nemoten po
tek delovnega procesa. Zato je 
vsakodnevno srečanje z njimi in 
kratek tovariški razgovor potre
ben in koristen.

Imena vseh tistih, ki so prazno
vali jubilejne obletnice dela v na
ši delovni organizaciji smo obja
vili v eni naših predhodnih šte
vilk. Zato ' fr.*:!/:.'. ::3 s tem, 
da izrečemo iskrene čestitke vsem 
našim veteranom dela z željo, da 
bi še mnogo prispevali za razvoj 
svoje TOZD in delovne organiza
cije, ter da bi se dobro počutili 
pri svojem delu.

V i s o k o  o d l i k o v a n j e
So delavci, ki si mnogo priza

devajo za krepitev našega gospo
darstva in za vsestranski razvoj 
naše samoupravne družbe, ven
dar ostajajo skromni kot so v

zatišju. Njihov glavni cilj je de
lati čim več in čim bolje za da
našnji in jutrišnji dan. Eden iz
med teh je tudi naš delavec po
močnik glavnega direktorja Emil 
Jug. V vsej povojni dobi ga lahko 
najdemo na številnih sestankih in 
je opravljal ter še opravlja odgo
vorne funkcije v gospodarstvu in 
na političnem področju.

Tovariš Jug je prvoborec in je 
prejel že številna odlikovanja in 
priznanja za svoje plodno stro
kovno in družbenopolitično delo. 
Pred kratkim ga je za njegovo 
prizadevnost in uspehe odlikoval

predsednik republike z Redom 
republike s srebrnim vencem.

Tovarišu Jugu iskreno čestita
mo ob prejemu tega visokega od
ličja in mu želimo še veliko u- 
spešnega dela v dobrobit naše sa
moupravne družbe.

ZAHVALA
Ob mojem odhodu v pokoj se 

iskreno zahvaljujem vsem mojim 
sodelavkam in sodelavcem iz 
vlačilnice, skladišča orodij in 
montaže za tovariško pozornost in 
prelepo darilo, ki sem ga z ve
seljem sprejel in mi bo lep spo
min nanje.

Želim jim, da bi bil zadovolj
ni pri delu in krepili naše samo
upravljanje.

Vsem družbenopolitičnim orga
nizacijam in organom upravlja
nja želim mnogo delovnih uspe
hov v zadovoljstvo vseh zaposle
nih v EMO.

Vsem sodelavcem in sodelav
kam v DO EMO želim, da bi u- 
spešno zaključili letošnje poslov
no leto ter srečno in uspehov pol
no novo leto 1979.

Leopold Stropnik



SEJA DS EMO
Že v zadnji številki smo obširno pisali o dejavnosti delavskega sveta 

DO EMO in o konkretnih vprašanjih, ki so bila na 5. redni seji obrav
navana. Tudi pri DS zasledimo neizvršene sklepe, ki se vlečejo od seje 
do seje kot rdeča nit. Nekateri sklepi so bili sicer deloma izvršeni, 
polovičarstvo pa dobro vemo, da ne prinaša gospodarskega uspeha.

Tokrat objavljamo sklepe 5. redne seje DS EMO zato, da bi bili 
vsi čimbolj seznanjeni s celotno problematiko delovne organizacije in 
in da bi dali svoj prispevek za uspešno rešitev našega gospodarjenja.

Sklepi 15. redne seje DS EMO:

1 .
Sprejme se poročilo o izvajanju 

sklepov DS DO. DS ugotavlja, da 
3. 4. in 5. sklep 4. redne seje niso 
v  celoti izvršeni.

2.
Delavski svet DO potrjuje delo 

in sklepe IO DS DO med 4. in 5. 
redno sejo DS, to je sklepe 14. in
15. redne seje, katere so člani DS 
sprejeli.

3.
DS sprejme informacijo o po

slovanju celotne delovne organi
zacije za obdobje od 1. do 9. 1978 
in ugotavlja, da je DO zaključila 
poslovanje z izgubo v višini 6,3 
milijona din, na katero sta vpli
vala TOZD tovarna POSODE —
10,6 milijona din in TOZD tovar
na EMOKONTEJNER — 8,6 mili
jona din.
- Samoupravni organi TOZD. to
varna POSODA in TOZD tovarna 
EMOKONTEJNER so obravnava
li vzroke ter sprejeli ukrepe za 
izboljšanje poslovnih rezultatov 
do zaključka poslovnega leta.

DS DO zahteva od vodstva de
lovne organizacije in izvršnega 
odbora delavskega sveta DO, da 
vsake 14 dni spremlja, kako se iz
vajajo sprejeti ukrepi, da bo DO 
kot celota zaključila poslovno le
to 1978 s pozitivnim rezultatom.

4.
Na predlog samostojne finanč

ne službe DS sprejme naslednje 
sklepe:

• Osvoji se elaborat o ekonom
ski upravičenosti LHB Interna
tionale Handelsbank A. G. Frank- 
furt/Main s predmetom dejavno
sti, programom poslovanja in fi
nančnimi kazalci, ki predstavlja 
sestavni del tega sklepa.

• DS soglaša z ustanovitvijo in 
nadaljevanjem udeležbe Ljub
ljanske banke v LHB. EMO — 
Celje sodeluje z deležem, oziro
ma združi sredstva za obstoječo 
ustanovno vlogo Ljubljanske 
banke — Združene banke v LHB 
v višini dinarske protivrednosti 
zneska 150.000 DM —* obračunani 
po srednjem deviznem tečaju na 
dan plačila.

• EMO Celje sodeluje z dele
žem oziroma združi sredstva za 
dodatno ustanovno vlogo Ljub
ljanske banke — Združene ban
ke LHB v višini 10.000 DM. Po
oblasti se Izvršni odbor Ljubljan
ske banke — Združene banke, da 
zviša znesek dinarske protivred
nosti oziroma deleža Združene 
banke v LHB za največ 25 %, če 
ugotovi, da do roka. za sklenitev 
samoupravnega sporazuma posa
mezne OZD, ki so sodelovale v 
postopku samoupravnega spora
zumevanja, tega niso storile, ozi
roma če se ugotovi, da do ome

njenega roka niso bili zagotovlje
ni vsi deleži, kot so razvidni iz 
priloge I. Samoupravnega spora
zuma o ustanoviteljstvu LHB.

• Sklene se samoupravni spora
zum o ustanoviteljstvu LHB In
ternationale Handelsbank A. G. 
Frankfurt Main.

Za podpis se pooblasti tov. 
Franci GAZVODA in tov. Angel
ca MIHELIN.

• Odobri se najetje kredita za 
zagotovitev sredstev za vplačilo 
deleža na obstoječi ustanovni vlo
gi Ljubljanske banke — Združe
ne banke v LHB pod naslednjimi 
pogoji:
— posojilodajalec:
— znesek:
— rok:
— obrestna mera:
Ljubljanska banka — splošna 
banka Celje
dinarska protivrednost 150.000 DM 
10 let in 6 mesecev 
2 %

5.
Na predlog SSTS se odobri

500.000 din investicijskih sredstev 
za nujne manjše intervencije za 
nemoteno proizvodnjo v TOZD in 
pooblašča IO DS DO za konkret
no reševanje določenih proble
mov po postopku, ki ga je DS o- 
bravnaval na 3. seji 22. 6. 1978.

6.
Na predlog FRS delavski svet 

na osnovi določil 57. člena samo
upravnega sporazuma o osnovah 
in merilih za delitev sredstev za 
DO dopolni 41. člen istega samo
upravnega sporazuma z nasled
njim besedilom:

»Ce je v nalogu za službeno po
tovanje v tujino v naprej odo
breno, da se priznajo dejanski 
stroški za prenočišče v hotelu po 
priloženem računu, se zmanjša 
dnevnica za 30 % in izplačajo de
janski stroški prenočevanja.«

7.
DS DO ugotavlja, da so delav

ski sveti TOZD sprejeli Pravilnik 
o organiziranju in delovanju sa
moupravne delavske kontrole 
TOZD in DO.

DS razveljavi pravilnik o orga
niziranju in delovanju SDK, spre
jetim novembra 1974.

8.
DS DO ugotavlja, da so TOZD 

sprejeli Pravilnik o organiziranju 
LO in DS TOZD in DO EMO.

9.
DS DO EMO predlaga Zboru 

združenega dela Skupščine občine 
Celje, da predlaga skupščini SRS, 
da se uvrsti izgradnja tovarne e- 
nergetske opreme v resolucijo 
SRS za leto 1979 in v temeljne 
razvojne naloge v 9. poglavju na

področju strojegradnje in vnese 
naslednji odstavek:

Na področju prestruktuiranja 
proizvodnje bo DO EMO pristo
pila k izgradnji tovarne energet
ske opreme in nadaljevanje v 
smeri razvojne sanacije v smislu 
prestruktuiranja celotne proiz
vodnje.

10.
Delegati iz več TOZD so opo

zorili na problem skladiščenja 
materiala in gotovih izdelkov, v 
zvezi s tem DS zadolžuje vodstvo 
delovne organizacije, da se izvede 
temeljita revizija skladiščnih 
prostorov, repromateriala in go
tovih izdelkov ,. s ciljem optimal
nega izkoriščanja sedanjih pro
storov in zmanjševanja stroškov, 
s predlogom konkretnih rešitev.

11.
Na predlog v. d. vodje splošne 

službe, v zvezi z urejenostjo oko
lja v naši delovni organizaciji je 
bil sprejet 16. sklep 2. redne seje 
DS DO dne 24. 5. 1978. s katerim 
se zadolžuje TOZD VZDRŽEVA
NJE in posamezni TOZD, da se 
pripravi informacija na področ

ju urejenosti okolja in se predla
gajo ukrepi, ki jih obravnavajo 
in sprejmejo vsi TOZD.

12.
Na pripombo delegata iz TOZD 

POSODE, tov. Adolfa Žvižeja, da 
je preizkus znanja iz varstva pri 
delu, oziroma preverjanje tega 
znanja zelo zastarel.

Kadrovsko-socialno službo — 
oddelek varstva pri delu se za
dolžuje, da izdela sodobnejši na
čin preverjanja znanja iz varstva 
pri delu, s sodobnejšo metodo oce
njevanja posameznikov.

V zvezi s tem poda služba var
stva pri delu informacije na prvi 
seji DS.

13.
Pri obravnavi poslovnega po

ročila je bilo postavljeno vpraša
nje, kaj pomeni za TOZD VZDR
ŽEVANJE glede dohodkovne si
tuacije, če bodo vsi TOZD posku
šali znižati stroške na minimum.

Zato se zadolžuje vodstvo 
TOZD VZDRŽEVANJE, da poda 
poročilo, kaj pomeni s stališča do
hodkovne situacije za TOZD 
VZDRŽEVANJE, če bodo vsi 
TOZD v DO zniževali stroške na 
minimum.

♦
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J A V N I  R A Z P I S
Komisija za inovacije TOZD EMO-KONTEJNER razpi
suje tehnološko rešitev izdelave stropa box kontejnerja.

OPIS PROBLEMA

O Na gotovem kontejnerju mora biti celoten strop iz
bočen za 7— 15 mm in gladek, brez gub na pločevini, tako 
da je vsako zadrževanje vode na stropu onemogočeno.

Rešitev z rebrastim stropom ni sprejemljiva.

•  Strop mora biti vodotesen.

•  Spremembe, ki bi posegle v zmanjšanje koristne pro
stornine niso sprejemljive.

•  Rešitve s spremembami materiala niso sprejemljive 
(playwood, debelina pločevine, kvaliteta pločevine itd.).

Za osvojene rešitve so predvidene naslednje nagrade:

1. nagrada 30.000 din

2. nagrada 20.000 din

3. nagrada 10.000 din

Osvojene rešitve ostanejo last TOZD EMOKONTEJNER. 
Razpisa se lahko udeležijo vse pravne in fizične osebe. 
Prijave so lahko pod šifro ali na ime. Vsak udeleženec 
lahko prejme podrobnejše podatke v zvezi s tehničnimi 
zahtevami razpisa v službi priprave proizvodnje v TOZD 
EMOKONTEJNER do 25. 12. 1978, ostale podatke pa v 
referatu za racionalizacije v DSSS (soba 45, tel. 460) do 
25. 12.1978, ko poteče rok razpisa.

Prijave na naslov komisije za inovacije TOZD EMO
KONTEJNER sprejema referat za racionalizacije.

♦
I



NEIZVRŠENI OKLEPI
Poslovni odbor je imel v začetku decembra 17. redno sejo, na 
kateri je obravnaval rezultate ukrepov za boljše gospodarjenje v 
nekaterih TOZD, o stroških investicijske dokumentacije ter o 
nabavi nekaterih strojev. Tako kot za ostale organe samouprav
ljanja je tudi za poslovni odbor značilno, da ostajajo nekateri 
sklepi, ki sicer niso dolgoročne narave, neizvršeni, kar slabi 
poslovanje. Zato smo tokrat tudi napisali tak naslov, da bi v pri
hodnje bili bolj pozorni in odgovorni pri izvajanju sklepov samo
upravnih organov.

Poslovni odbor je na seji spre
jel naslednje sklepe:

1 .
Pri pregledu sklepov IO DS DO 

se je ugotovilo, da ni izvršen 8. 
sklep 16. redne seje, po katerem 
je zadolžena KOOS, da poda 
mnenje k predlogu splošne službe 
za podražitev toplega obroka ma
lice. Mnenje se naj poda do pri
hodnje seje IO DS DO v pisme
ni obliki.

2.
Na isti seji je bil sprejet 10. 

sklep glede izplačila nastale raz
like OD tov. Cirilu KOTNIKU. 
Celotna zadeva se odstopi ka
drovsko socialni službi v reševa
nje.

3.
Na 15. redni seji IO DS DO, se 

je ob pregledu sklepov ugotovilo, 
da KS ni podala pismenega poro
čila glede poteka izdelave progra
ma kadrovanja v zvezi s spreje
to razvojno usmeritvijo DO EMO 
na DS DO, dne 22. 6. 1973.

IO DS DO zadolžuje KS, da o 
premikih na tem področju poroča 
na prvi seji v mesecu marcu 1979.

4.
IO DS DO je na 15. redni se

ji 26. 10. 1978 sprejel sklep, da 
IO DS DO posveti posebno sejo 
sklenitvi samoupravnega spora
zuma med Razvojnim centrom 
Celje in DO EMO TOZD EMO- 
KONTEJNER.

IO DS DO zadolžuje vodstvo 
DO, da do srede meseca decem
bra pripravi ustrezen material za 
to sejo in povabi na sejo tudi 
predstavnike Razvojnega centra 
Celje. 5.

3. sklep 14. redne seje IO DS 
DO, dne 12. 10. 1978 se nanaša na 
deponijo trdih odpadkov iz naše 
čistilne naprave, kar še do danes 
ni rešeno. Od SSTS se zahteva, 
da ravna v skladu z družbenim 
dogovorom o ureditvi okolja, v 
katerem je tudi med drugim na
vedeno, da je družbenopolitična 
skupnost dolžna urediti odlagali
šče.

6.
Pravna služba je nanašo zahte

vo podala stališče glede spreje
manja poslovnega reda industrij
skega tira DO EMO in je mne
nja, da je to organizacijski pred
pis, ker vsebuje tudi področje iz 
DR opis delovnih nalog in var
stvo pri delu in se le-ta sprejema 
na DS DSSS.

IO DS DO odstopa zadevo v 
potrditev DS DSSS.

7.
IO DS DO je obravnaval po

ročilo o izvrševanju programa de
la TOZD skupnega pomena in 
DSSS in ga vzel na znanje.

Za v prihodnje se zahteva od 
strokovne službe, da se poročilo o 
izvrševanju programa dela TOZD 
skupnega pomena in DSSS izdela 
takrat, ko poslovno poročilo za 
TOZD in se oba skupaj podata v 
obravnavo.

8.
IO DS DO je obravnaval poro

čilo o rezultatih ukrepov za od
pravo izgube v TOZD tovarna 
POSODE in jih vzel v vednost.

Od TOZD tovarne POSODA se 
zahteva, da se še nadalje aktivno 
dela na tem, da TOZD POSODA 
zaključi poslovno leto s pozitiv
nim finančnim rezultatom. Na 
predlog glavnega direktorja se 
sklene, da se v ponedeljek, dne

1 .
Inovacijsko dejavnost je treba 

načrtovati in določiti cilje, kar 
zahteva profesionalnejši pristop 
za usmerjanje inovacijskih na
log.

2.
Za organizirano množično in

ventivno dejavnost (MID) so za
gotovljeni osnovni pogoji delova
nja, ko imamo: normativne akte 
— pravilnik, da se vodi evidenca 
predlogov ter da se predlogi o- 
bravnavajo po samoupravnih po
stopkih.

Zato moramo v vseh OZD in 
skupnostih dosledno urediti dolo
čila o inventivni dejavnosti. Tam, 
kjer tega še ni, naj sindikat da 
pobudo samoupravnim organom, 
da se pripravi in sprejme ome
njeni pravilnik, ki mora biti pri
lagojen razmeram v TOZD in 
družbenih dejavnostih. Pravilnike 
je treba sprejeti najkasneje do 
junija 1979.

3.
Inovacije pa niso samo predlo

gi iz MID, temveč je to lahko tu
di dejavnost razvojnih oddelkov 
(profesionalni razvojniki, vodilni 
delavci) in nenazadnje moramo o- 
cenjevati tudi kot rezultate raz
iskovalne dejavnosti kot začetni 
člen inovacijske verige v izvaja-

4. 12. 1978 sestane vodstvo DO, 
ki je zadolžen za TOZD POSODO 
z operativnim kadrom v TOZD, 
da zavzamejo določena stališča do 
konkretnih akcij, ki si jih je za
stavilo vodstvo TOZD.

9.
Direktor TOZD EMOKONTEJ- 

NER je podal ustno poročilo o 
konkretnih akcijah za odpravo iz
gube v tem TOZD. Poročilo se 
vzame na znanje.

Med drugim je omenjen tudi 
problem odhajanja vozačev iz 
TOZD pred 14. uro zaradi voznih 
redov.

Od vodstva DO se zahteva, da 
se skupno z Izletnikom Celje do
govori za primeren čas odhodov 
avtobusov izpred naše DO.

10.
Na predlog SSTS, tehnično pro

jektivne službe se odobri izved
ba pripravljenih dela za nova in
vesticijska vlaganja za razširitev 
TOZD TOBI Bistrica in TOZD o- 
rodjarna, ter s tem v zvezi po
trebna sredstva, katera bremeni
jo stroške, in sicer:

• za TOZD TOBI BISTRICA —
100.000 din

nju naloge, da se znanje uvaja v 
prakso. Zato je neobhodno po
trebno, da te službe aktivno, stro
kovno in usmerjevalno delujejo 
pri krepitvi inventivne aktivnosti 
v OZD. Uspešnost in razvitost 
inventivne dejavnosti je osnovni 
pokazatelj obstajanja take službe, 
ki mora s svojo strokovnostjo 
razvijati, usmerjati in pomagati 
inovatorjem pri realizaciji in ino- 
viranju predlogov.

4.
Možnosti za hitrejši razvoj MID 

so v veliki meri še neizkoriščene 
zaradi pomanjkanja organizira
nosti, prepuščanja spontanosti in 
kampanjskih akcij. MID mora 
biti planirana, organizirana, evi
dentirana, ocenjena, uresničena.

5.
S posebno pozornostjo in s 

stalnim spodbujanjem inventivne 
kulture v vseh šolah, organizaci
jah, društvih ter drugih dejavno
stih, kjer se vzgaja mladina, mo
ramo razviti take pogoje, da bo 
ustvarjalnost mladine prišla do 
izraza. V ta namen bo komisija, 
pri ORS Celje in pri občinskem 
svetu ZS dosledneje kot doslej 
spodbujala, razvijala in pomagala 
pri uresničevanju inovacij mla
dih.

• za TOZD ORODJARNA —
100.000 din

Predlog naj obravnavata DS 
TOZD TOBI in TOZD OROD
JARNA.

11.
Na predlog SSTS — tehnično- 

projektivne službe IO DS DO po
trdi nabavo 5-tonskega viličarja 
v skupni vrednosti 770.000 din za 
potrebe TOZD EMOKONTEJ- 
NER.

Nabava viličarja je ekonom
sko utemeljena.

12.
IO DS DO predlaga DS DO za

radi spremembe cene super ben
cina v maloprodaji od din 7,30 
ia 9,15 din v smislu 42. člena SS 
o skupnih osnovah in merilih za 
delitev sredstev za osebne dohod
ke in sredstev za skupno porabo 
v DO EMO, oziroma ustreznih 
pravilnikov TOZD in DSSS, da se 
popravi znesek nadomestila za u- 
porabo osebnega avtomobila v 
službene namene oziroma kilome
trine od dosedanjih 2,19 din za 
vsak prevoženi kilometer 2,75 din. 
(30 % cene za 11 super bencina). 
Sklep velja od 1. 12. 1978.

6.
Inventivni predlogi se v naj

več ji meri nanašajo na tehnične 
inovacije, premalo pa na organi
zacijo dela, varstvo pri delu te*r 
poslovanju delovne organizacije. 
Izboljšati moramo odnos do ne- 
tehničnih inovacij. Predvsem ino
vacije iz varstva pri delu in or
ganizacije morajo dobiti skupaj 
z ekološkimi inovacijami širša 
družbena priznanja.

7.
Večje delovne organizacije bi 

morale imeti analitika za inven
tivno dejavnost (strokovnega so
delavca) v delovni organizaciji. 
Smatra se, da je profesionalni _a- 
nalitik že pri 50 inovacijskih 
predlogih letno, kar naj daje or
ganizacija pri 600 zaposlenih.

8.
Komisijam in drugim organom 

za inovacijsko dejavnost je tre
ba dati vso samoupravno avtori
teto, nuditi vso strokovno pomoč 
in delo v večji meri profesionali
zirati. 9.

Program komisije za inventiv
no dejavnost pri Občinskem sve
tu ZSS Celje objavljen v Infor
macijah sindikata št. 16, z dne 2.
10. 1978 postane izhodišče za pro
grame OOS, ki je obvezen za vse 
organizacije sindikata v celjski 
občini.

10.
Uresničevanje vsebine družbe

nega dogovora o obveznostih pri 
pospeševanju inovacijske dejav
nosti v občini Celje (podpisali so 
ga vsi) mora postati vsakodnev
na delovna obveza vseh podpisni
kov. 11 .

Z vsemi razpoložljivimi sred
stvi za obveščanje delavcev in z 
vsestransko materialno in moral
no pomočjo je treba zagotoviti 
kar največjo množično popolari- 
zacijo inventivne dejavnosti.

S I N D I K A T I  O  I N O V A C I J A H
Že od nekdaj so se celjski sindikati zavzemali za razvoj inovacij
ske dejavnosti in mnogo pomagail pri poživitvi te za gospodar
stvo izredno važne dejavnosti. Pred kratkim so na občinskem 
sindikalnem svetu v Celju sprejeli stališča in sklepe ob ugotovit
vi, da nekaterim še danes ni dovolj jasna gospodarska korist, ki 
jo daje organizirana inovacijska dejavnost. V mnogih delovnih 
sredinah, tako ugotavljajo, je še vedno zakoreninjena uravnilov- 
ska miselnost, ki nasprotuje dajanju zasluženih nagrad in pri
znanj inovatorjem. Ker je inovacijska dejavnost izredno koristna 
in potrebna v našem gospodarjenju, seznanjamo naše bralce v 
celoti s stališči in sklepi, ki so jih sprejeli glede tega celjski 
sindikati.
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HORTIKULTURA 80
O tem kaj se pripravlja v Celju pod naslovom »Hortikultura 80« 
še nismo seznanili naših bralcev. Naj omenimo, da je izvedba 
»Hortikultura 80« izrednega pomena za nas, zlasti kar zadeva 
ekološke izboljšave v Celju ter ureditev mesta Celja, tako da bo 
postalo res »belo mesto«kot je nekdaj po tem slovelo, kar pa 
danes več ni. O pripravah na to veliko in humano akcijo je raz
pravljal tudi izvršni svet občine Celje in informacijo o tem v 
celoti sprejel.

V Celju bo leta 1980 osrednja 
republiška cvetlična razstava — 
»Hortikultura 80«. Osrednje pri
reditve, ki bodo v mesecu juni
ju in juliju, sovpadajo s prazno
vanjem občinskega praznika, ki 
bo leta 1980 v KS »CENTER«.

Koordinacijski odbor pri OK 
SZDL, ki vodi in usklajuje vse 
priprave za izvedbo te akcije, je 
opredelil naslednja programska 
izhodišča:

— vse akcije in ureditve mora
jo dati trajne rešitve ureditve 
prostora, v katerem živimo,

— program mora zajeti in u- 
poštevati celotno območje obči
ne,

— z večjo prizadevnostjo je po
trebno poživiti realizacijo progra
ma »OČISTIMO, UREDIMO IN 
POLEPŠAJMO CELJE«,

— urediti je potrebno staro 
mestno jedro Celja, okolice ter 
vsa središča večjih naselij v ob
čini, v smislu sanacije komunal
nih naprav, stavb in ureditve ze
lenih površin,

— v to akcijo je potrebno ak
tivno vključiti vse DO, KS, šole, 
društva, HS, strokovne instituci
je in družbenopolitične organiza
cije,

— nekatere akcije iz tega pro
grama naj bodo stalne s ciljem, 
da se z vzorom v konkretnih re
šitvah prispeva k vzgoji občanov 
v vsakdanjem aktivnem odnosu 
do urejenega okolja.

Celoten program »Hortikultura 
80« se sestoji iz treh delov:

1. Program izvedbe tridnevne 
republiške cvetlične razstave na 
osrednjem prireditvenem prosto
ru v mestnem parku, Savinjskem 
nabrežju in v območju KS »CEN
TER«, povezane s praznovanjem 
občinskega praznika.

Glavni nosilec priprave razsta
ve je Hortikulturno društvo, ki 
pripravi tudi predlog podrobnega 
programa prireditev v času tri
dnevne cvetlične razstave.

2. V mesecu maju, juniju in ju
liju bi v občini Celje potekale 
različne kulturne, strokovne, 
družbene in druge prireditve, ki 
bi manifestirale vse aktivnosti in 
celotno družbeno dogajanje v 
občini. V prireditvah bi sodelo
vale delovne organizacije, krajev
na skupnosti, društva, kulturne 
in druge interesne skupnosti, 
strokovne institucije in drugi.

Vsi nosilci teh aktivnosti mo
rajo do jeseni 1979 pripraviti 
predloge svojih programov, ki 
jih  bo koordinacijski odbor raz
stave uskladil.

3. Program komulnalno-horti- 
kulturnih ureditev, ki obsega:

— asanacija mestnega parka,
mestni park naj bi se komunal

no in hortikulturno uredil tako, 
da bi resnično služil svojemu na
menu. Obnovile bi se zelenice, 
cvetlični nasadi ter grmovnice, 
poti bi se asfaltirale ali izdelale s 
kombinacijo betonskih plošč in

granitnih plošč. V parku bi se po
stavili tudi elementi »mestne o- 
preme«, to je klopi, koši za sme
ti, ter tipske enojne mestne sve
tilke. Z ureditvenimi deli se je že 
pričelo.

— asanacija Savinjskega na
brežja,

ureditvena dela ob Savinjskem 
nabrežju, to je sprehajalne poti 
ob Savinji, bi se izvedle samo v 
delnem obsegu. V letu 1979 se bo 
pričelo z gradnjo kanalskega zbi
ralca, ki bo potekal v Savinji, de
la bodo trajala predvidoma dve 
leti, poti in zelenice se bodo del
no poškodovale. Dodatno bi se po
stavilo samo nekaj klopi ter ob
novila javna razsvetljava s tip
skimi enojnimi svetilkami.

— Sanacija »črnih točk« v me
stu in bližnji okolici.

Do leta 1980 bi se morale vse 
neurejene in zanemarjene povr
šine primerno urediti. Pri tem je 
mišljen predvsem primerna oze
lenitev, najosnovnejša vendar e- 
stetska ureditev peš poti ter dru
ga manjša ureditvena dela.

— Ureditev peš križa v Celju.
Na osnovi zazidalnega načrta

ima Komunalna skupnost v pro
gramu ureditev peš križa v Ce
lju. To je na celotni potezi Sta
netove ulice ter Slomškovega tr
ga in Prešernove ulice, (I. faza). 
Vse te površine bi bile zaprte za 
motorni promet — postale naj bi 
izključna domena pešca. Pri tem 
je potrebna istočasna ureditev 
napajanja lokalov in stanovanj
skih objektov »od zadaj«. Pohod
ne površine bi se uredile v kom
binaciji tlakov, ostala ureditev bi 
bila urejena po katalogu »mestne 
opreme«.

— Ureditev območij mestnih 
vpadnic.

Vse mestne vpadnice, to je Ma
riborska cesta, Ljubljanska cesta, 
Dečkova in Čopova, Teharska ce
sta ter Cesta v Laško, naj bi se 
primerno komunalno-hortikultur- 
no uredile. Urejenost mestnih 
vpadnic daje prvi vtis urejenosti 
mesta.

— Izgradnja »Sončnega parka«.
V podaljšku Čopove ulice, to je

na sedanjem zemljišču Hmezada, 
je predviden tako imenovani 
»Sončni park«. Do leta 1980 bi se 
predvsem uredile sprehajalne po
ti, delno bi se postavili elementi 
»mestne opreme« ter uredila za
saditev z grmovnicami in dreve
si.

— Ureditev strnjenih naselij 
občine Celje.

Vsa strnjena naselja občine 
Celje bi se podobno kot mestno 
središče primerno uredila. To je 
mišljeno predvsem s hortikultur
no ureditvijo ter postavitvijo ele
mentov po katalogu »mestne o- 
preme«, (mestne luči, klopi, kori
ta za rože itd.). Delno je bila ta 
ureditev izvedena v letošnjem le

tu v Vojniku, kjer je bil občinski 
praznik.

Predračunska vrednost del pro
grama komunalno-hortikulturnih 
ureditev (brez sanacij stavb, red
nega programa OKS) znaša
12.000. 000 din.

Izvedbo programa komunalno- 
hortikulturnih ureditev naj bi 
financirali:

— OKS in Enota 6,000.000 din 
ali 50 °/o

— IS iz občinskega proračuna
3.000. 000 din, ali 25 %

V občini Celje je od leta 1954 
pa do vključno 16. aprila 1978 do 
uveljavitve novega zakona, evi
dentiranih'958 črnih gradenj. Od 
tega je 668 stanovanjskih hiš ali 
70 °/o vseh evidentiranih črnih 
gradenj, 47 gospodarskih poslo
pij ali 5 %, 52 vikendov oziroma 
zidanic ali 5,5 °/o, 14 zidanih ga
raž ali 1,5 %, 59 lesenih garaž- 
barak ali 6 °/o, 108 ostalih objek
tov ali 11 %, za 10 primerov ozi
roma 1 % pa iz razpoložljive evi
dence ni bilo moč ugotoviti, za 
kakšno vrsto gradnje gre.

Pod »ostale objekte« so štete 
nadzidave, prizidki, obnove, dr
varnice, delavnice, kurje farme, 
vratarnice, TP, zunanje ureditve 
in uskladitve.

Zanimivo je, da je leta 1967 
nastalo oziroma bilo evidentira
nih največ črnih gradenj. To je 
bilo leto pred sprejemom urbani
stičnega programa za občino Ce
lje. Sicer pa so po letih nastaja
le črne gradnje popolnoma različ
no, brez kakršnega zaporednega 
porasta. Vseeno pa lahko trdimo, 
da je od leta 1976 zabeležen bolj 
vztrajen porast, saj je v letu 1976 
evidentiranih 99 črnih gradenj, 
do leta 1977 660, v dobrih treh 
mesecih letošnjega leta pa že 21.

668 stanovanjskih objektov ali 
70 % vseh črnih gradenj doka
zuje, da so občani ves čas reše
vali v glavnem svoj stanovanjski 
problem. Na tako visoko število 
pa so vplivali tudi drugi razlogi, 
predvsem:

— visoki komunalni prispevki, 
ki jih občani niso zmogli,

— pomanjkljiva in neobdelana 
urbanistična dokumentacija,

— pomanjkanje urbanistično in 
komunalno opremljenih zemljišč 
za te namene,

— dolgo trajajoči postopki in
— draga stanovanja v družbeni 

gradnji.
Gospodarski objekti, skupaj 47, 

so se v manjšem številu pojavlja
li v vseh letih.

Nedovoljena gradnja počitni
ških hišic oziroma zidanic se po
javi šele v letu 1970, vendar pa 
jih je v tem kratkem času zrast- 
lo kar 52 ali 5,5 °/o vseh evidenti
ranih črnih gradenj v 24 letih.

— KS, DO in občani 3,000.000 
din ali 25 %

Program komunalno-hortikul
turnih ureditev se je delno že 
pričel izvajati v letu 1978. Z ne
katerimi ureditvami v mestu Ce
lju in ureditvijo Vojnika.

Program komunalno-hortikul
turnih ureditev je bil v široki 
javni razpravi v  vseh krajevnih 
skupnostih in je dopolnjen z nji
hovimi stališči in programi. Pro
gram je tudi že obravnaval in po
trdil Koordinacijski odbor SZDL.

Prve nedovoljeno zgrajene ga
raže so zabeležene v letu 1958, 
kasneje pa je število počasi na
raščalo, predvsem v zadnjih pe
tih letih in to bolj lesenih kot zi
danih garaž.

Velik je porast tudi v zadnjih 
petih letih nedovoljeno zgrajenih 
ali obnovljenih ostalih objektov, 
tj. raznih nadzidkov, prizidkov in 
prekoračitev izdanega dovoljenja.

Od leta 1965, ko se je prvič 
»kampanjsko« pristopilo k lega
lizaciji črnih gradenj do poznej
ših sprotnih legalizacij, kjer so 
pozitivni predpisi to dopuščali, a 
se stranka ni pravočasno obrnila 
na pristojni upravni organ, je bilo 
legaliziranih le malo objektov. 
Točnih podatkov v tem trenutku 
ni možno navesti, ker se posebej 
taka evidenca ni vodila.

. Večina objektov, zgrajenih brez 
ustreznega dovoljenja koristi, tu
di javne komunalne naprave, kar 
obremenjuje določene organiza
cije s tem, da ji odvzemajo ne- 
pldnirano količino energije, vo
de in drugih dobrin, kar v poz
nejšem času povzroča težave pri 
rednem oskrbovanju prebival
stva s temi dobrinami. Namreč 
praviloma investitorji teh objek
tov niso prispevali sredstev za iz
gradnjo novih komunalnih na
prav na svojem območju.

ZAHVALA
Ko odhajam v pokoj, se prav 

iskreno zahvaljujem vsem mojim 
sodelavcem in sodelavkam iz 
skladišča gotove posode za izred
no in tovariško pozornost, ki sem 
je bila deležna. Dragoceno dari
lo, ki sem ga prejela, me bo ved
no spominjalo nanje.

Vsem mojim sodelavcem in so
delavkam kakor tudi vsem zapo
slenim v DO EMO želim mnogo 
delovnih uspehov ob zaključku 
letošnjega leta kakor tudi uspe
hov polno in srečno novo leto
1979.

Kolenc-Otorepec Marica

Črne gradnje v celjski občini
V preteklih letih smo mnogo slišali o črnih gradnjah. Marsikdo 
si je privoščil lep kotiček zemlje in si zgradil hišo ali vikend brez 
gradbenega dovoljenja. Zelo zanimiv je pregled črnih gradenj v 
celjski občini od leta 1954 do letošnjega leta.
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Priznanje za lepe cvetlice
Turistično društvo v Celju si mnogo prizadeva za 

olepšanje našega mesta in daje tistim, ki so prizadevni 
tudi zaslužena priznanja. Redko pa se zgodi, da prejme 
priznanje delovna organizacija. Tokrat pa je turistično 
društvo dalo priznanje tudi naši delovni organizaciji. 
Takole so zapisali v pismu, ki so nam ga poslali:

Naše komisije so v preteklih mesecih večkrat pre
gledale širše območje našega mesta in ugotovile, da je 
bilo letos okolje vaše zgradbe urejeno, na oknih pa ste 
imeli lepe cvetlice.

Izrekamo vam iskreno priznanje ter se zahvaljuje
mo za vaša prizadevanja, da bi bil izgled našega mesta 
kar najlepši.

Prepričani smo, da bo tako tudi v naslednjem letu.

S tovariškimi pozdravi

TURISTIČNO DRUŠTVO CELJE 
Komisija za ocenjevanje cvetlic

K ulturna dejavnost sindikata
Komisija za kulturo in prosveto pri naši osnovni organizaciji 
sindikata se mnogo ukvarja s problemom kako poživiti kulturno 
dejavnost v vseh naših TOZD. V ta namen je komisija sprejela 
obsežen program dela za obdobje 1978— 1979. Da bi bili vsi naši 
delavci in delavke seznanjeni s tem pestrim programom in da 
bi se aktivno vključili v kulturno dejavnost ki jo program ob
sega, objavljamo ta program v celoti.

Koncerti
1000 vstopnic — obisk raznih prireditev
po polovični ceni v vrednosti ' 15.000 din
Gledališče
16 abonmajskih kart z 2 1/3 prispevka v vrednosti 1.300 din
Teden domačega filma
300 vstopnic s polovičnim prispevkom v vrednosti 6.000 din
Interne prireditve
— otvoritev obrata jedilnica (nastop m. zbora) 2.000 din

in godbe na pihala EMO 1.000 din
— jubilanti za 1978 1.000 din
—i upokojenci 1978 (nastop m. zbora) 500 din
— dan žena obisk in izmenjava ekskurzij 5.000 din
Ustanavljanje interne recitatorske oziorma dramske
skupine (za začetek) 5.000 din
ČLOVEK, DELO, KULTURA
Obisk rednega seminarja — splošni del
»Človek, delo, kultura« — sredstva gredo iz sklada
za izobraževanje. Seminar obiskuje tov. Čuvan Vlado 435.000 din
Obisk seminarja za gledališko in recitatorsko
dejavnost — tov. Centrih Srečko — TOZD Kotli 4.350 din
Razstave
Obisk skupin na razne likovne razstave 1.000 din
Stalne ali občasne razstave likovnih del v naši
jedilnici, kjer bodo imeli možnost razstavljati domači
in tuji amaterji v vrednosti 2.000 din
Skupna sredstva za kulturo 
Sredstva iz sklada za izobraževanje

39.800 din 
8.700 din

Še o tednu filma
Dne 16.11.1978 so tudi nas obiskali predstavniki tedna domačega 
filma. EMO je bil eden glavnih pokroviteljev TDF, zato smo bili 
ta dan gostje nekaterih igralcev in režiserjev. Med drugimi so 
bili tudi: priljubljeni gledališki in filmski igralec Jože Zupan, 
Metod Pevec —  igralec iz filma »Ko zorijo jagode«. Spoznali smo 
tudi pisateljico Branko Jurca, ki je avtorica tega filma.

Namen tega obiska je pred
vsem v tem, da se izmenjujejo 
vprašanja med ljubitelji domače-

v bodoče več vsebinskega gradiva 
za posamezne domače filme, kaj
ti to je tudi razlog, da so nekateri

Mnogi naši člani kolektiva so si z zanimanjem ogledali razne filme, 
ki so bili predvajani v »Tednu filma« v Celju. V tem tednu so obi
skali našo delovno organizacijo filmski igralci in igralke ter se pogo

varjali z našimi delavci o filmski kulturi

Iz gornjega programa je torej jasno razvidno, koliko denarnih 
sredstev je na razpolago za kulturno dejavnost. Nekatere točke iz pro
grama so bile že uresničene.

ga filma, kot gledalci na eni ter 
igralci in režiserji kot izvajalci 
na drugi strani. Z izmenjavo 
mnenj je bilo zanimivo poslušati 
nekatera dejastva in probleme, s 
katerimi se srečujejo filmski de
lavci, da so za to določena mini
malna sredstva, s katerimi lahko 
posnamejo le dva nezahtevna fil
ma na-leto. Bivši direktor sloven
skega filma tov. Ljubič je med 
drugim povedal, da nabavljajo 
filmske trakove iz uvoza in da 
plačujejo za to visoke carine, ker 
domačega proizvajalca v Jugosla
viji nimamo.

Nas je zanimalo, zakaj ni po
snetih več mladinskih in otroških 
filmov. Odgovor je bil ta, da je 
za to premalo denarja in s pro
dukcijo ne pokrivajo stroškov.

Zanimali so se tudi za naše fo
toamaterje, ki delujejo v okviru 
LT EMO in o nekaterih filmih, ki 
jih je režiral Stanko Jošt, kate
remu je naš fotokrožek veliko po
magal. Tu je padel rahel očitek 
na naš delovni kolektiv, češ da 
nimamo filma o zgodovini EMO, 
ki je imel tako pomembno vlogo 
v delavskem gibanju Celja. Tova
riš Konrad Končan je povedal, da 
smo pred leti posneli in predva
jali film o naši tovarni in da ga 
imamo v arhivu.

Letos je bilo za TDF izredno 
zanimanje, saj tudi reklame ni 
manjkalo. Čeprav nam plakate 
niso dostavili pa tudi vsebine fil
mov ni bilo, smo kljub temu s 
pomočjo naših kulturnih anima
torjev od 300 nabavljenih vstop
nic prodali ca. 250, ki so jih naši 
delavci dobili po 10 din. Razliko 
smo krili iz sredstev sindikata.

Glede na to, da je prireditev 
TDF postala tradicionalna in so 
jo  Celjani vzeli za svojo, bo treba

manj znani filmi bili slabše obi
skovani, kakor pa tisti za katere 
je bilo več reklame.

Rafko Gregorc

OBVESTILO
Taborniška organizacija »Dveh 

levov« DO EMO obvešča vse čla
ne in članice DO EMO, da je za
čel ponovno delovati taborniški 
odred »Dveh levov« z namenom, 
da med člani DO EMO razvije 
družabno življenje v naravi.

Vse, ki se zanimajo za lepo in 
zdravo dejavnost tabornikov v 
naravi, vabimo, da se prijavijo 
in včlanijo v naš odred.

Vsakdo se lahko prijavi pri to
varišu Ferdinandu Mlekušu v e- 
majlirnici ali pa pri Stanislavu 
Rojniku v surovinskem obratu.

Odbor odreda 
»Dveh levov«

ZAHVALA
Ob mojem odhodu v pokoj se 

prav lepo zahvaljujem mojim so
delavcem in sodelavkam iz TOZD 
tovarna posode — zavijalnica za 
tovariško pozornost in lepo dari
lo, ki sem ga prejela in ki mi bo 
nadvse drag spomin nanje.

Vsem mojim sodelavcem in so
delavkam ter vsem članom DO 
EMO želim uspešen zaključek te
kočega leta 1978 ter srečno in u- 
spehov polno novo leto 1979.

Marija Kopitar



Š P O R T  I N  R E K R E A C I J A

Z i m s k a  r e k r e a c i j a
Skoraj vsak človek, ki vsaj 

delno skrbi za svoje zdravje, za 
boljše počutje in nenazadnje tu
di za »linijo«, se sprašuje, kaj po
četi, oziroma katere aktivnosti 
gojiti v sedanjem jesensko-zim- 
skem času, da bodo koristile 
zdravju in boljšemu počutju.

Ravno na to vprašanje želim 
obširneje spregovoriti in tudi 
predlagati najprimernejše šport
no-rekreativne aktivnosti. Te ak
tivnosti pač mora vsak posamez
nik prilagoditi svojim telesnim 
sposobnostim, zdravju, starosti in 
potrebam. Ni nujno, da izbirate 
vedno eno in isto aktivnost, ker 
postane to monotono in nezani
mivo. Izbirajte raje več povsem 
različnih. Tako vam ne bo dolgo
časno, razgibali boste celotno te
lo, posledica tega bo pa nepri
merno boljše zdravstveno stanje 
in osebno počutje.

Jesensko-zimsko obdobje je za
radi kratkega dneva, meglenih, 
mrzlih in deževnih dni kot u- 
stvarjeno za lenarjenje oziroma 
»počivanje po napornem delu«. 
Pa ni tako, to »počivanje« več 
škoduje kot koristi, ker se v tem 
času zaradi zmanjšanega gibanja 
porabi manj energije, zato se od
večne kalorije kopičijo v obliki 
sala pod kožo. Da ne bo pomote, 
človeku zaradi tega ni nič tople
je, nasprotno, debeli ljudje se še 
bolj radi oblačijo kot suhi. V tem 
času se tudi odpornost organiz
ma precej zmanjša ravno zaradi 
navedenih razlogov. Saj vemo, če 
se manj gibamo, porabimo manj 
energije, zaradi tega srce počas
neje dela, pretok krvi je slabši 
in posledica tega je zmanjšana o- 
brambna sposobnost organizma 
na razne okužbe.

Pa preidimo na aktivnosti, ki 
vam jih priporočam:

Tek — najboljša, najprimer
nejša in vedno izvedljiva aktiv
nost je ravno tek. Tečete lahko 
od doma, po ulici, na bližnji 
hribček, po gozdu, čez polja in še 
kje. Teči ni treba prav hitro, če 
vas utrudi, lahko tudi hodite, 
vendar je boljše vložiti malo več 
napora in intenzivnost teka po
večati, ne pa zmanjševati. Če vam 
je nerodno, da bi se vam sosedje 
smejali, kar se pogosto dogaja, 
pojdite teči v mraku (med neza
nimivo televizijsko oddajo). Za 
tek se morate seveda primerno o- 
buti, da vas ne bo obutev po pr
vem kilometru že ožulila. Tudi 
pretesna oblačila niso primerna, 
ker vas vežejo in ko se potite, vas 
lahko tudi ožulijo. Nasploh se za 
tek raje oblecite čim bolj rahlo. 
Nič hudega, če vas bo v začetku 
zeblo, se boste že med tekom o- 
greli, pa tudi prehladili se ne bo
ste, seveda če ne boste med te
kom stali in se na dolgo s kom 
pogovarjali. Ne priporočam vam 
pa, da tečete ob izredno hudem 
mrazu pozimi, ker si boste pre
hladili dihalne poti. Tekaška tu
ra naj bo dolga ca. 4 do 5 km in 
hoja približno pol ure. Začeti mo
rate seveda s krajšo.

Hoja — je primerna za starej
še, pa za tiste, ki ne morete ozi

roma ne smete teči iz katerihkoli 
zdravstvenih razlogov. Če hočete, 
da vam bo hoja kot rekreativna 
aktivnost koristila, morate pač 
izbirati daljše ture, kar vam bo 
vzelo več časa. Hodite vedno v do
ločenem tempu, ki ne sme biti 
prepočasen.

Plavanje — ta aktivnost je še 
skoraj boljša kot tek, če pa izme
njate, enkrat plavanje, drugič 
tek, pa še kakšno drugo aktivnost 
in tako naprej, je pa sploh naj
boljše. Plavanje je izredno prijet
no tudi v zimskem času, kar pa 
ni noben problem, saj so odprta 
termalna kopališča v neposredni 
bližini Celja — Laško, Rogaška 
Slatina, Velenje, Dobrna, Čateške 
toplice, Krapina itd. Tudi od pla
vanja boste imeli več koristi, če 
boste plavali intenzivno. Pazfti 
morate le, da se po plavanju do
bro ohladite, preden zapustite ba
zen. Ob hladnem vremenu pa se 
morate še neprimerno bolje ob
leči, ni preveč tudi kapa in šal 
okrog vratu.

Igre z žogo — sem spadajo od
bojka, košarka, rokomet, nogo
met in podobno. V zimskem času 
je zelo primerno, da obiskujete 
rekreativne vadbene ure v telo
vadnicah. V EMO imamo letos 
organizirane za vse. Organizirajo 
jih pa tudi v mnogih krajevnih 
skupnostih. Ponekod je vadba or
ganizirana, kjer vaditelji določa
jo vaje in razporejajo čas vadbe, 

, ponekod pa je vadba le usmerje
na. Kaj naj počne vsak posamez
nik na taki vadbeni uri v telo
vadnici. Seveda, priti morate v 
copatah, primerne so kratke hla
če in majica. V začetku morate 
najprej od 10 do 15 minut razgi
bati telo. To storite s prostimi 
vajami, ki ste se jih učili v šoli. 
Če je na voljo telovadno orodje 
oziroma trim rekviziti in če jih 
znate koristiti ali se želite naučiti, 
je primerno, da del vadbene ure 
posvetite tem veščinam. Za pope
stritev celotne rekreacije je pa 
najboljša katera od iger z žogo. 
Odlične igre- za to so odbojka in 
košarka, ker se veliko gibljete, 
skačete in s tem razgibate celot
no telo. Če se po vadbi še lah

ko stuširate, je pa sploh uspeh 
popoln. Nasplošno priporočam, 
da se po vsaki aktivnosti okopate 
ali stuširate, ker se v topli vodi 
pore v koži odpro, obenem pa o- 
perete znoj s telesa.

Še opozorilo: vadbo izbirajte po 
svojih psihofizičnih sposobnostih, 
intenzivnost naj bo primerna va
šim telesnim sposobnostim. Poda
tek, če traja vadba 5 minut pri 
130 udarcih srca v minuti že ko
risti organizmu. Manj kot 5 mi
nut oziroma manjša obremenitev 
ne koristi dosti. Najprimernejša 
je vadba, ki traja več kot 5 mi
nut s primerno zmerno obreme
nitvijo. Če se boste vsaj delno 
držali teh navodil in 2 do 3-krat 
tedensko namesto po kosilu na 
kavč ali v fotelj pred televizor, 
izbrali svojo rekreativno aktiv-, 
nost, se boste nedvomno bolj spo
čili, sprostili pa tudi gripa vas ne 
bo takoj našla.

Aktivnost na snegu bom po
drobno opisal v eni naslednjih 
številk.

Referent rekreacije
GREGORČIČ. Emil

Varnostni pas rešuje življenja
V naši zakonodaji beležimo 

zahtevo, da imajo osebni avtomo
bili vgrajene varnostne pasove. 
Toda žal, samo vgrajene! Kot da 
bi bila to le modna muha dodat
ne opreme železnega konjička. U- 
pcrablja pa jih le majhen del o- 
sveščenih voznikov osebnih avto
mobilov. Ne verjamete? Takoj 
vam postrežem s podatki.

V akciji »varnostni pas«, ki jo 
je celjski občinski svet za pre
ventivo in vzgojo v cestnem pro
metu s pomočjo AMD ŠLANDER 
in ZŠAM izvedel 28. junija letos 
na celjskih bencinskih črpalkah, 
je bilo ugotovljeno, da je od 1.126 
anketiranih voznikov osebnih av
tomobilov imelo vgrajene var
nostne pasove 871 avtomobilov, ki 
pa varnostne pasove zelo različ
no uporabljajo. Na bencinske čr
palke je pripeljalo le 99 z var
nostnim pasom pripetih voznikov, 
kar je le nekaj več kot desetina. 
138 anketiranih je izjavilo, da se 
sicer redno pripenjajo z varnost
nimi pasovi, 525 le občasno, 208 
voznikov pa sploh ne. In zakaj 
jih potem imajo? Saj res, zahteva 
jih predpis in njemu se je po
trebno podrediti, saj sicer niti ne 
dobimo tehničnega pregleda za 
naše vozilo. Ironija kaj?!

Če bi vsaj vedeli, da so raz
iskave pokazale, da je med nepri
vezanimi avtomobilisti za 50—70 
odstotkov več smrtnih primerov 
kot med privezanimi, bi bila sli
ka verjetno drugačna. Drugače 
povedano, bi to pomenilo, da bi 
samo v Sloveniji lahko še živelo 
vsaj nekaj več kot sto ljudi, ki v 
enem letu izgubijo življenje sa
mo zato, ker v kritičnem trenut
ku niso bili pripeti z varnostnim 
pasom. Morda bi med njimi bili 
še živi tudi kakšni vaši znanci ali 
sorodniki.

Zato nič čudnega, da — sicer z 
zamudo, prihaja tudi zahteva, da 
se z varnostnim pasom privezu
jemo. Taka zahteva bo prav go
tovo zajeta v novem Zakonu o te
meljih varnosti v cestnem prome
tu, ki je že v razpravi. In prav je 
tako! Kajti ena izmed značilno
sti, ki jih lahko opazimo pri pro
metnih nesrečah je, da se v hipu, 
ko se pripeti prometna nesreča 
ter neposredno pred njo in po 
njej, bistveno in naglo spremeni 
smer vožnje in hitrost avtomobi
la. Človek v avtomobilu pa zaradi 
vpliva vztrajnostne sile ne sledi 
tem naglim spremembam. Posle
dica so strahotni udarci v volan, 
armaturo, vetrobansko steklo in 
še druge izpostavljene dele v av
tomobilu. Vztrajnostna sila je iz- 
reno velika, saj je npr. pri hitro
sti 60 km, h enaka padcu iz šeste
ga nadstopja. Varnostni pas pa i- 
ma to čudovito lastnost, da pre
preči, da bi vztrajnostna sila iz
trgala iz sedežev voznika in so
potnika. Sile, s katerimi varnost
ni pas deluje na telo, so približ
no desetkrat šibkejše kot pri u- 
darcu ob vozilo. Izsledki znan
stvenikov in praksa s ceste do
kazujejo, da je trčenje avtomo
bila s hitrostjo 60 km/h v trdo o- 
viro usodno za voznika in sopot
nika na prvem sedežu, če nista 
privezana z varnostnim pasom.

Seveda tudi varnostni pas ni 
absolutni varovalni pripomoček. 
Njegova učinkovitost pada z na
raščanjem hitrosti. Zato je mne
nje, da je pas namenjen samo hi
trim voznikom in na odprtih ce
stah, zgrešeno.

Varnostni pas mora biti enako
merno napet in primerno ohla
pen, da omogoča normalno delo
vanje organizma in normalno 
vožnjo, ker samo tako opravlja 
svoje poslanstvo uspešno. Preden

začnete vožnjo, opozorite še so
potnika, naj se priveže, saj boste 
tako lahko svojo pazljivost osre
dotočili na cesto in razmere ob 
njej.

Varnostni pas skupaj z oporni
kom za glavo pomeni najučinko
vitejšo obrambo proti smrti na 
cesti. Pripnite se torej z varnost
nim pasom takoj, ke sedete v av
to. Pa srečno!

Šport podvodne dejavnosti je pri 
nas sicer znan, vendar premalo 
razširjen. V to zvrst športa naj bi 
se v večjem številu udejstvovala 
naša mladina tako, da se vključi 
v klub tega športa, ki deluje pri 

društvu LT EMO.
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N o v o l e t n i  s e je m
Tudi letos bo novoletni potroš

niški sejem v hali Golovec. Odpr
li ga bodo 21. decembra in bo 
trajal do 27. decembra. Sejem bo 
odprt od devete ure zjutraj do 
devetnajste ure zvečer.

Upajmo, da bo na sejmu bogata 
izbira raznih potrošniških pred
metov in da bodo tudi cene do
stopne delavstvu. Če bo tako, bo 
sejem nedvomno uspel.

ZAHVALA
Ob bridki izgubi moje 

drage mame

Marte Umek
se iskreno zahvaljujem 
vsem mojim sodelavcem in 
sodelavkam za izkazano po
zornost in tovarištvo v 
dneh žalosti ter izraze so
žalja kakor tudi za daro
vano cvetje ob njenem gro
bu.

Iskrena hvala vsem so
rodnikom prijateljem in 
znancem, ki so jo spremili 
na njeni zadnji poti.

Žalujoči sin
Edo Umek z družino

Časopis izhaja dvakrat mesečno 
kot glasilo delovne skupnosti EMO 
-Celje in ga prejemajo člani te 
delovne skupnosti brezplačno. U- 
reja ga uredniški odbor: Emil Jej
čič, Fric Kotnik, Danilo Kralj, Jo
že Keber
Glavni in odgovorni urednik: Emil 
Jejčič. Naslov uredništva Celje, 
Mariborska 86, telefon 23-921, in
terna 238. Po mnenju Republiške
ga sekretariata za prosveto in 
kulturo Ljubljana, je časopis o- 
proščen plačevanja davka od pro
meta proizvodov (št. 421-1/72 z dne 
22. 6. 1973). Tisk in klišeji AERO 

Celje

Oglejmo si, kaj vse nam obe
tajo, da bomo lahko kupili na 
tem sejmu. Predvsem bo več vrst 
blaga, in to:

• bela tehnika — pralni stroji, 
štedilniki, skrinje . . .

• akustika — radioaparati, te
levizorji, gramofoni, plošče, kase
te . . .

• športna oprema — športna 
konfekcija, rekviziti za šport. . .c

• avtomobilska oprema,
« igrače,
• konfekcija — vse vrste kon

fekcije — otroška, ženska in mo
ška,

• galanterija in usnjeni izdelki,
• ure, nakit,
• kozmetika,
• drobni predmeti vseh vrst,
• knjige,
• suha roba, posoda, steklo, 

porcelan in še marsikaj.
Poleg omenjenega bo zanimiva 

tudi vinoteka, prodaja delikates, 
darilnih paketov itd. Skratka, 
verjamemo, da je naš program 
sejma dovolj širok in da bo za
dovoljil vsakega pa še tako iz
birčnega potrošnika.

Tako mislimo, da boste vsi obi
skovalci imeli možnost ugodnega 
nakupa raznovrstnih izdelkov, saj 
bo v naših prostorih delovala tudi 
JUGOBANKA PE Celje z mož
nostjo kreditiranja nakupa pod 
normalnimi pogoji.

Posebej vas opozarjamo na po
puste pri vseh vrstah blaga. Pri 
nekaterih vrstah bodo ti popusti 
občutni, o čemer vas bomo v 
okviru objav pred sejmom obve
ščali.

Posebno atrakcijo pripravljamo 
za najmlajše. Vse dni sejmov jim 
pripravljamo zabavo skozi ves 
dan.

Še posebej pa vas vabimo, da 
najmlajše pripeljete na obisk 
DEDKA MRAZA, ki bo prav ta
ko naš gost vsak dan.

NASVIDENJE NA NOVOLET
NEM SEJMU V DVORANI GO
LOVEC!

Izposojeni humor

Ali ne bi mogla počakati vsaj do konca obreda? ♦ 
KiH t

»Ste videli, da je balonček pozelenel čez polovico?« 
»No, to je še en dokaz več, da so letos prezgodaj trgali

Pavlihagrozdje!«

— Vsako noč se mi tako grozno sanja, da dobivam do
hodek po dejanskem delu...! Pavliha


